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  سوریه بعد از سال های طولانی به آغوش جهان عرب 
بازگشت. چند عامل را می توان به عنوان عوامل بازگشت اسد ذکر 
کرد. عربستان و برخی کشورهای جنوبی خلیج فارس استراتژی 
خود را از رقابت ژئوپلیتیکی سنتی به سوی رقابت سازنده تغییر 
دادند تا منطقه به ثبات رسیده و به صلح برسد تا با ثروتی که در 
اختیار دارند و تکنولوژی روز دنیا، به کشورهای مهم، اثرگذار و 
توسعه یافته ای تبدیل شوند. از این رو لازم است در حوزه خلیج 
فارس و پیرامونی به سمت صلح و دوستی حرکت کنند. امارات و  
عربستان سعودی در ارتباط با ایران نیز همین سیاست را دنبال 
می کنند. همچنین کشورهای عربی به این نتیجه رسیده اند که 
اسد در ساختار قدرت در سوریه جایگاه خود را تثبیت کرده و 
تغییرحاکمیت در دمشق غیرممکن است لذا با در نظر گرفتن 
اینکه سوریه دیگر درگیر جنگ نیست و در حال حرکت به سمت 
سازندگی است، تصمیم گرفتند روابط خود را با سوریه بازسازی 
کنند تا اتحادی بین کشورهای عربی با رهبری عربستان ایجاد 
شود و ثبات در جهان عرب به وجود  آید و این مورد موجب 
می شود که رهبری عربستان بر جهان عرب تثبیت شود. مدتی 
بود که محمد بن سلمان گرفتار مسائل داخلی و خارجی بود 
اکنون این گرفتاری ها کاهش  یافته است. محمد بن سلمان که 
قصد دارد خود را به عنوان رهبر جهان عرب جا بیندازد طبیعتا با 
ایجاد ثبات در منطقه موفق خواهد شد به این نتیجه دست یابد، 
چراکه ثبات در منطقه و بین جهان عرب به جایگاه رهبری بن 
سلمان کمک می کند. البته آمریکایی ها با دعوت اسد به اتحادیه 
عرب مخالفت کردند. آمریکایی ها در سوریه حضور دارند و جا 
افتادن اسد بین کشورهای عربی و اتحادیه عرب می تواند به ضرر 
آمریکایی ها باشد. ضمن اینکه این مخالفت آمریکایی ها با توجه 
به سیاست هایی که اخیرا کشورهای عربی به ویژه عربستان و 
امارات در پیش گرفتند که نوعی سیاست متوازن بین شرق و 
غرب است، نمی تواند اثرگذار باشد. البته کشورهای عربی هنوز 
اتحاد خود را با غرب حفظ کردند اما به تدریج به سمتی حرکت 
می کنند که به توازن در روابط با شرق و غرب ایجاد شود. نفعی 
که بازگشت اسد به اتحادیه عرب دارد این است که این بازگشت 
موجب خواهد شد که ثبات به منطقه بازگردد که موجب کاهش 
تشنج در منطقه شده و همکاری های بیشتری بین کشورها به 
وجود خواهد آمد و توسعه در کشورها منطقه ایجاد خواهد شد. 
از سوی دیگر حساسیت قبلی نسبت به حضور ایران در سوریه 
برای عربستان و امارات وجود ندارد چرا که اعراب پذیرفته اند 
که حضور ایران در سوریه یک حضور ضد اسرائیلی است لذا به 
حضور ایران در سوریه مانند گذشته حساسیت نشان نخواهند 
داد. از این رو ایران هم رقابت های خود را در لبنان و سوریه با 
عربستان کاهش خواهد داد و این کاهش رقابت به آرامش منطقه 
کمک می کند. سوریه به سمت سازندگی در حال حرکت است 
و زمانی که به این سو حرکت کند نیازش به کشورهای عربی به 
ویژه عربستان و امارات و کشورهای ثروتمند عرب بیشتر می شود 
و هماهنگی که بین کشورهای منطقه و سوریه به وجود می آید 
در کنار فقدان درگیری و جنگ در سوریه، توزانی بین حضور 
ایران و سایر اعراب در سوریه به وجود می آورد که این توازن 

می تواند برای منطقه مثبت باشد.  

اتحادیه عرب و الگوی رقابت سازنده  
یادداشــــت

 شناورهای ایرانی به استقبال 
ناوگروه ۸۶ ارتش رفتند

ناوگروه ۸۶ نداجا که از روز ۲۷ اردیبهشت ماه 
پس از بیش از ۶۰ هزار کیلومتر دریانوردی و دور 
زدن کره زمین وارد آب های سرزمینی کشورمان 
شده است، در محدوده آب های بندر جاسک در 
دریای عمان مورد استقبال انبوهی از شناورهای 
ایرانی قرار گرفت. انواع یگان های شناور از ارتش 
جمهوری اسلامی ایران، سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی، فراجا، یگان های بسیج دریایی و لنج ها 
و شناورهای مردمی در این مراسم با عبور از 
کنار ناوگروه ۸۶ نیروی دریایی ارتش متشکل 
از ناوشکن تمام ایرانی دنا و ناوبندر مکران به 
دریادلان ایرانی که پس از ۸ ماه دریانوردی 
در حال مراجعت به کشور هستند، خوش آمد 
گفتند. ناوگروه ۸۶ نیروی دریایی ارتش که از ۲۹ 
شهریورماه ۱۴۰۱ به ماموریت دریانوردی دور 
کره زمین اعزام شده است، از ۲۷ اردیبهشت ماه 
وارد آب های سرزمینی کشورمان شده و در حال 
ادامه مسیر به سمت بندرعباس برای پهلوگیری 

است. 

 روایت امام جمعه تهران 
از جایگاه دختران 

خطیب موقت نماز جمعه تهران با اشاره به 
نام گذاری روز میلاد حضرت معصومه )س( به 
عنوان روز دختر، اظهار کرد: این بیانگر اهمیتی 
است که نظام جمهوری اسلامی ایران برای 
دختران قائل است و توجه به آنها را در دستور 
کار قرار داده است. این دختران مادران آینده 
هستند و قرار است آنها قهرمان پرور، شهیدپرور 
و نخبه پرور باشند. حجت الاسلام صدیقی با 
بیان اینکه دختران در نظام جمهوری اسلامی 
ایران از جایگاهی برخوردارند که در هیچ جای 
دنیا از این جایگاه برخوردار نیستند، گفت: 
جمهوری اسلامی ایران نقطه عطفی برای توجه 
به ظرفیت های بانوان و دختران کشور بوده است. 
ما اکنون شاهد حضور بانوان در حوزه های علمیه 
و پرورش صدها مجتهد، فقیه و نویسنده در این 
مراکز هستیم. در حوزه دانشگاهی و علمی و 
ورزشی نیز زنان ما رشد قابل توجهی داشتند. 
با حفظ حجاب اسلامی در میادین مختلف 
ورزشی حضور پیدا کرده و کسب مدال کرده اند، 
بدون اینکه کوچک ترین خدشه ای به حجاب 

آنها وارد شود. 

ریشه مشکلات پیدا شود
یکی از مراجع تقلید گفت: چگونه می شود که 
همدان در سینه کوه های الوند از مشکل کم آبی 
رنج ببرد. باید دقت کرد برای رفع مشکلات 
باید عوامل و ریشه های آن را پیدا کرد. آیت ا... 
نوری همدانی در دیدار پرویز فتاح، رئیس بنیاد 
مستضعفان با تقدیر و برجسته خواندن اقدامات 
این بنیاد در محرومیت زدایی و فعالیت های 
عام المنفعه و رسیدگی به وضعیت معیشتی 
ایتام و محرومان افزود: شما در طول سنوات 
انقلاب اسلامی در هر سمت و مسئولیتی که قرار 
گرفتید به فضل الهی به نحو احسن موفق بوده اید. 
وی گرانی مسکن و بالا بودن اجاره بها را یکی از 
دغدغه های مردم توصیف کرد و گفت: متولیان 
امور مسکن هر چه سریع تر فکر و تمهیدات لازم 
برای رفع مشکلات مسکن و مسائل پیرامون 
آن داشته باشند و وعده های داده شده را هرچه 

زودتر عملی کنند. 

  کسانی »به نام دین« 
همه چیز را »نابود« کرده اند

 عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با بیان 
اینکه خیلی نیازی نیست شهر اسلامی را تعریف 
کنیم، افزود: باید توجه داشت که ما تاریخ عمیق 
داشتیم و باید آن را حفظ کنیم، دین اسلام عالم 
فیلسوف و شهرساز را تربیت کرد که نمونه آن 
کمتر در دیگر ادیان دیده می شود. آقامحمدی 
با بیان اینکه رهبر معظم انقلاب هنر، فرهنگ، 
زبان ها، مباحث سیاسی، مباحث اقتصادی و … 
را به خوبی می شناسند، افزود: این در حالی است 
که کسانی به نام دین همه چیز را نابود کرده اند و 

این در حالی است که دانایی ندارند. 

 بیانیه گروه هفت را 
محکوم می کنیم

سخنگوی وزارت امور خارجه در واکنش 
به بیانیه وزرای امور مالی و روسای بانک های 
مرکزی گروه هفت در نیگاتا، ژاپن اظهار کرد: 
ما آن بخش از بیانیه اجلاس وزرای دارائی گروه 
هفت که اتهام کاملا بی پایه و موهومی را متوجه 
جمهوری اسلامی ایران می کند، به شدت محکوم 
می کنیم. ناصر کنعانی اضافه کرد: به گروه هفت 
و ریاست و میزبان نشست های آن در این دوره 
که با اعضای محدود خود در تلاش هستند به 
روشی گزینشی و منسوخ، خواسته های خود 
را بر سازوکار های چندجانبه بین المللی مسلط 
کنند، اعلام می کنیم به جای وارد کردن اینگونه 
اتهامات بی اساس، عملکرد تأسف بار خود در 
همراهی و مماشات با تحریم های غیرقانونی 
آمریکا که ناقض اصول بنیادین حقوق بین الملل و 
حقوق بشر علیه ملت بزرگ ایران است را متوقف 
کنند. کنعانی تاکید کرد: اعضای این گروه 
باید به جای مشارکت و تائید مواضع یکجانبه 
و ناعادلانه، در قبال اینگونه نقض های فاحش 
و اقدامات مغایر با مقررات بین المللی، به مردم 
شریف ایران و جامعه بین المللی پاسخگو باشند. 

           عبدالرضا فرجی راد
  دیپلمات و کارشناس روابط بین الملل

خبــــر
رئیس قوه قضائیه:   

شورای  اقتصادی سران قوا نتوانسته برای غلبه 
بر مشکلات اقتصادی خوب عمل کند

رئیس قوه قضائیه با تبیین و تشریح مسئولیت های ذاتی و قانونی 
قوه قضائیه و دادستان ها، اظهار داشت: ما باید بررسی کنیم که آیا 
در اموری نظیر ایجاد امنیت اعم از روانی و فیزیکی، دفع شر و اشرار، 
استیفای حق، راست کردن کجی ها، جلوگیری از ایجاد کجی ها و... 
نقش آفرینی اثرگذار داشته ایم یا خیر؟ اگر پاسخ منفی است باید 
ببینیم ضعف ها و نواقص کجاست و مجدانه در جهت رفع آنها اقدام 
کنیم. حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای ادامه با اشاره به 
جنگ ترکیبی و همه جانبه تحمیل شده از ناحیه دشمنان، بیان 
داشت: هدف اصلی دشمنان مقابله با نظام اسلامی و ولایی ما 
است. رئیس عدلیه با اشاره به هدف دشمن برای تحت فشار قرار 
دادن و ضربه زدن به اقتصاد کشور و معیشت مردم گفت: دشمنان 
برای پیشبرد توطئه ها و نقشه های خود روش های مختلفی را به 
کار می بندند؛ در برخی موارد، راهبرد دشمن ایجاد اختلاف میان 
مردم و دوقطبی سازی و چندقطبی سازی در جامعه پیرامون یک 
سوژه است؛ در برخی موارد، راهبرد دشمن ایجاد اختلاف میان 
مسئولان است؛ در مواردی نیز راهبرد دشمن متمرکز بر ایجاد 
اختلاف میان مسئولان و مردم است؛ حال سوال اساسی آن است 
که باید در مقابله با این راهبردهای دشمن، چه تمهیدات و تدابیری 
را اتخاذ کرد؟ رئیس دستگاه قضا بیان کرد: ما باید در وهله اول، 
به بیانات امام و مقتدای خود توجه کرده و شرایط کشور را درک 
کنیم و بدانیم که مسئله اصلی و اولویت دار کشور، مسئله اقتصادی 
است؛ چنانچه مشکلات اقتصادی مرتفع نشود به تبع آن، مسائل و 
مشکلات فرهنگی و اجتماعی و امنیتی ایجاد می گردد و به دنبال 
این امر، بر حجم پرونده های قضائی نیز افزوده می شود. وی با اشاره 
به سازوکارهایی که برای غلبه بر مسائل و مشکلات اقتصادی ایجاد 
شده، مشخصا به تشکیل شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران 
قوا اشاره کرد و گفت: متأسفانه شورای مزبور با توجه به اختیارات 
و ظرفیت هایی که داشت، نتوانست به نحو مطلوبی عمل کند؛ لذا 
باید نواقص و کاستی های موجود در امر تجمیع قوا و هماهنگی ها، 
برای غلبه بر مسائل و مشکلات اقتصادی مرتفع گردد. محسنی 
اژه ای عنوان کرد: همه مسئولان و دستگاه های ذی ربط کشور، در 
امر غلبه بر مسائل و مشکلات اقتصادی باید با تمام قوا ورود داشته 
باشند؛ ما نیز در قوه قضائیه ضروری است که بدانیم چه کارهایی 
را در رابطه با موضوع فوق الذکر باید انجام دهیم و از چه کارهایی 
باید اجتناب کنیم؛ باید همواره این سوال را از خود مطرح کنیم آیا 
امکان آن وجود ندارد که دشمن در بین خود ما اختلاف بیفکند؟ 
رئیس قوه قضائیه تصریح کرد: در مورد قوه قضائیه نقد، اعتراض یا 
هجمه می شود، اعتراض و انتقاد گاهی در قالب نقد بر ضعفی است؛ 
ما بارها اعلام کرده ایم که از نقد سازنده و خیرخواهانه استقبال 
کرده و درصدد رفع ضعف ها و کاستی های خود برمی آییم؛ اما گاهی 
هم هجمه هایی که در قالب نقد علیه قوه قضائیه مطرح می شود با 

واقعیت همخوانی ندارند و تحریف و تخریب محسوب می شوند.

  رئیس جمهور در آئین افتتاح پست و خط 
جدید تبادل انرژی برق بین ایران و پاکستان 
اظهار کرد: ارتباطات ایران و پاکستان از ابتدای 
پیروزی انقلاب اسلامی در حوزه های مختلف 
برقرار بوده و روز به روز گسترش یافته و امروز 
اراده دو کشور بر بهبود و ارتقای بیش از پیش 
این روابط است. سید ابراهیم رئیسی در مراسم 
مشترک افتتاح پست و خط تبادل برق میان 
ایران و پاکستان که با حضور شهباز شریف 
نخست وزیر این کشور برگزار شد، گفت: امروز 
اراده دو کشور بر بهبود و ارتقای بیش از پیش 
این روابط است. وی تصریح کرد: شاید سطح 
پیشرفت های حاصل شده در ایران برای برخی 
باورپذیر نباشد. یکی از بخش هایی که در آن کار 
بسیاری شده حوزه انرژی است. امروز ایران در 
عرصه برق و نفت و گاز تولیدکننده و صادرکننده 
است و توانسته در زمینه دانش بنیان نیز گام های 
خوبی در عرصه انرژی بردارد. رئیسی تاکید 
کرد:  امروز دو کشور مرز را یک فرصت و نه یک 
تهدید می بینند و هر گونه ناامنی در طرف مقابل 
را ناامنی برای خود می دانند. وی با بیان اینکه 
»عمیقا معتقدیم که راه حل مسائل منطقه 
گفت وگو میان مسئولان کشورهای منطقه 
است«، افزود: دخالت بیگانگان در منطقه به هیچ 
عنوان گره گشا نخواهد بود، بلکه تهدید تلقی 
می شود. حضور بیگانگان در منطقه هیچ مسأله ای 

را حل نمی کند. رئیس جمهور همچنین در 
نشست با »فعالین اقتصادی و اجتماعی پیشرفت 
و آبادانی مکران« از اقدامات بخش های مختلف 
در جهت توسعه این منطقه قدردانی کرد و گفت: 
این اقدامات که با نقشه دقیق علمی و مهندسی، 
همراه با مطالعه اصولی انجام شده، نشانه عزم و 
اراده همگانی برای پیشرفت کشور است. رئیسی 
مکران را دارای ظرفیت های بسیار بالا دانست و 
گفت: این منطقه همواره مورد توجه کارآفرینان، 
سرمایه گذاران و دغدغه مندان نسبت به آینده 
درخشان ایران بوده و کمتر مقام و رئیس دولتی 
بوده که در دیدارهای خارجی دو سال اخیر با 
بنده اشاره ای به ظرفیت های منطقه مکران 
نکرده باشد. رئیسی تولید را مهم ترین و مساله 
روز کشور و دغدغه مقام معظم رهبری در دهه 
اخیر عنوان کرد و گفت: تولید لازمه پیشرفت 
و استقلال سیاسی و اقتصادی است و مشکلات 
اجتماعی و اقتصادی و نگرانی ها از رشد نقدینگی 
با تولید برطرف می شود. رئیسی مهار تورم را نیز 
در گرو رشد تولید دانست و بیان کرد: در برخی 
سال ها کنترل تورم از مسیر رکود مهار شده، اما 
همان طور که مقام معظم رهبری حکیمانه تاکید 
کردند، مهار تورم باید از مسیر رشد تولید دنبال 
شود. رئیس جمهور با بیان اینکه منطق دولت 
منطق »ما می توانیم« است، متذکر شد: باید از 
فرصت ها و ظرفیت هایی که در اختیار داریم به 

نحو احسن استفاده کنیم و با انگیزه، اندیشه، 
توکل به خدا و کار جمعی موانع را رفع کرده و 
کارها را پیش ببریم و دولت هم حتما در این 

میدان کنار کارآفرینان و تولیدکنندگان است. 
 وحـــدتِ میان طوایف و مذاهب 

اسلامی استان مثال زدنی است
رئیسی در آخرین برنامه سفر یک روزه خود 
به استان سیستان و بلوچستان در نشستی 
صمیمانه با سران طوایف و معتمدین استان به 
گفت وگو نشست. رئیس جمهور وحدت و انسجام 
موجود در میان طوایف و مذاهب اسلامی استان را 
مثال زدنی و شایسته شکر الهی عنوان کرد و گفت: 
در شرایطی که امروز راهبرد دشمن ایجاد تفرقه و 
اختلاف است، بزرگان و سران طوایف این استان 
باید به موضوع وحدت و انسجام به دیده راهبرد 
بنگرند. رئیسی در ادامه مرزی بودن استان 
سیستان و بلوچستان به رغم برخی تحرکات 
برای ناامن سازی این منطقه را نه تهدید، بلکه 
یک فرصت دانست و با اشاره به توافقات خوب 
صورت گرفته در راستای توسعه روابط تجاری و 
اقتصادی با پاکستان از جمله احداث ۷ بازارچه 
مرزی مشترک تصریح کرد: معتقدم بهترین 
و معتمدترین تجار و بازرگانان در این استان 
وجود دارند که می توانند تجارت با همسایگان 
را رونق بخشند. رئیس جمهور با اشاره به اقدامات 
صورت گرفته در جهت محرومیت زدایی و توسعه 
استان، سیستان و بلوچستان را پاره تن ایران 
خواند و تصریح کرد: قطعا وضعیت امروز استان 
سیستان و بلوچستان با قبل از انقلاب اسلامی و 
حتی سال های ابتدایی پس از پیروزی انقلاب 
بسیار متفاوت است و اقدامات گسترده ای در 
جهت ایجاد زیرساخت های عمومی در این استان 
صورت گرفته، اما حتما این وضعیت با نقطه 
مطلوب فاصله دارد و با توجه به ظرفیت های 
عظیم موجود باید تلاش بیشتری برای رفع 
نیازهای مردم سیستان و بلوچستان صورت گیرد. 
رئیسی همچنین ایجاد آرامش در زندگی مردم، 
مهار تورم و رشد و رونق تولید را وظیفه دولت 
دانست و بر عزم و اهتمام جدی دولت برای تحقق 

این مهم تاکید کرد. 

رئیس جمهور: 

سیستان وبلوچستان پاره تن ایران است
   گسترش روابط، هدف مشترک ایران و پاکستان است

 برخورد با مختل کنندگان
 آرامش در فضای مجازی

گفت:  کشور  کل  دادستان   
اعلام  قضائی  دستگاه  در  ما 
کرده ایم با کسانی که در فضای 
را هدف  مردم  امنیت  مجازی 
قرار می دهند برخورد خواهیم 
کرد. حجت الاسلام والمسلمین 
منتظری افزود: دادستان وظیفه 
دارد اگر امروز مسأله ای در فضای 
شد  منتشر  و  پیچید  مجازی 
بلافاصله آن موضوع را پیگیری 
کرده و به دنبال مستندات آن 
باشد و اگر فردی بدون مبنا و سند 
حرفی را زد و جامعه را ملتهب 
و امنیت روانی را مخدوش کرد 
نباید از آن گذشت کرد. باید با این 
مسائل برخورد کرده و آنها تحت 
تعقیب قرار بگیرند و البته اگر هم 
مستندات ادعایی خبر موجود بود 

باید در جهت رفع نقص برآییم. 

»آرمان ملی« ادبیات دیپلماتیک رئیس جمهور را مقایسه می کند

دیپلماسی و زبان دانی 
     نعمت احمدی: روسای جمهور بر ادبیات دیپلماتیک خود بیفزایند

    مهدی زاده: رؤسای جمهور باید با در نظر گرفتن احترام متقابل با جهان سخن بگویند

دروغگویی هم حدی دارد 

 برخی پول می گیرند
 تا کشف حجاب کنند

 امام جمعه مشهد اظهار کرد: باید در 
میدان باشیم چراکه توطئه دشمنان 
تمامی ندارد با سرمایه اعتماد به 
خداوند که ملت دارند دشمنان هرگز 
موفق نخواهند شد. اینها می گویند 
شرکت  انتخابات  در  ایران  ملت 
نمی کنند؛ دروغگویی هم حدی دارد، 
ملت ایران به واسطه دینمداری، علاقه 
به نظام و وطن با شرکت باشکوه در 
انتخابات مانند گذشته مشتی محکم 
 . . . بر دهان دشمنان می زنند. آیت ا
علم الهدی افزود: با بصیرت دشمن و 
برنامه های آن را بشناسید، حواسمان 
باشد که دشمن چه کسی را حمایت 
می کند و چه کسی را تخریب، فریب 
نخوریم. اغواگری شیطانی حدی دارد 
چراکه برخی به هر مناسبتی لذت 
می برند مسئولان را تخریب کنند و 
خدمات را نادیده بگیرند مشکلات و 
گرفتاری ها وجود دارد و باید رفع شود 
اما حواسمان باشد توطئه گری دشمن 
هم هست و باید مراقب بود. دشمن 
از دروازه وسیع فضای مجازی وارد 
مملکت شده و همه تهاجمات خود را 

در دستورکار قرار داده است.

 سردار محمد عبدا... پور، فرمانده 
سپاه قدس گیلان در جلسه شورای 
فرهنگ عمومی استان گیلان که 
با حضور آیت ا... فلاحتی، نماینده 
ولی فقیه در گیلان، اسدا... عباسی 
استاندار گیلان و سایر مسئولین 
استان برگزار شد، اظهار کردند: 
جوانی جمعیت به دغدغه ملی و 
از اولویت های اصلی و حیاتی نظام 
تبدیل شده است. بخش هایی از 
اظهارات سردار عبدا... پور را در 
ادامه می خوانید. در حوزه عفاف و 
حجاب باید از برنامه های سطحی، 
غیرکارشناسی و احساسی پرهیز 
کرد. بی توجهی در حوزه عفاف 
و حجاب پذیرفته نیست، برنامه 
و  عفاف  رعایت  برای  محوری 
حجاب در صنوف باید مورد توجه 
قرار گیرد. بی حجابی در جامعه 
با  یافته است، دشمن  سازمان 
مهندسی بی حجابی در جامعه 
اسلامی به دنبال کمرنگ کردن 
اعتقادات و ارزش های دینی است. 
کشف  تا  می گیرند  پول  برخی 
حجاب کنند، این افراد مورد رصد 
دستگاه های امنیتی و اطلاعاتی 

قرار دارند. 

 آرمان ملی- احسان اسقایی: 
حسن روحانی در مراسم تحلیف 
ریاست جمهوری خود متنی را 
قرائت کرد که مهم ترین بخش آن 
خطاب به غربی ها بود که آن روز ها 
با زبان غیردیپلماتیک و تحریم با 
ایران سخن می گفتند. روحانی 
اعلام کرد: »به صراحت می گویم 
اگر پاسخ مناسب می خواهید، نه با 
زبان تحریم که با زبان تکریم با ایران 
سخن بگویید.« حسن روحانی، 
شیخ دیپلمات به خوبی می دانست 
و  شرقی ها  غربی ها،  به  چگونه 
کشور های همسایه سخن بگوید، 
پیغام بفرستد و آن ها را دعوت به 
مذاکره و گفت وگو کند. او با همین 
زبان نرم خود تواست پیچیده ترین 
پرونده سیاسی و امنیتی ایران را 
حل کرده و ایران را در موقعیتی 
قرار  بین الملل  نظام  در  برتر 
دهد. این روز ها خبری از ادبیات 
دیپلماتیک روحانی و ظریف نیست؛ 
هیچ! بعضا اتفاقاتی در ارسال پیام به 
کشور های همسایه می افتد که باید 
گفت غیردیپلماتیک است. ماجرا 
از آنجا آغاز شد که ریاست محترم 
سیستان و  به  سفری  جمهوری 
بلوچستان داشت و در این سفر 
از نزدیک در جریان وضعیت مردم 
منطقه به علت فقدان آب هیرمند 
قرار می گیرد و از همان نقطه پیامی 
به حاکمان افغانستان می فرستند 
که البته با واکنش دیپلماتیک این 
کشور و روش غیر دیپلماتیک یکی 
از اعضای طالبان روبه رو می شود. 
ابراهیم رئیسی اعلام می کند»به 
حاکمان افغانستان اخطار می کنم 
و  سیستان  مردم  حقابه  که 
ً بدهند.« وی  بلوچستان را فورا
خطاب به دولت طالبان گفت: »از 
حاکمان افغانستان می خواهم که 
حرف من را عادی تلقی نکنند و 
آن را جدی بگیرند.« طالبان در 
واکنش به این سخن رئیس جمهور 
ایران بدون در نظر گرفتن جایگاه 
اعلام  بزرگمان  کشور  و  ملت 
می کند: »این سخنان نباید تکرار 
شود.« در بیانیه ای که به نقل از 

»دفتر سخنگوی« امارات اسلامی 
افغانستان منتشر شده، آمده است: 
»خواست مکرر ایران برای آب و 
اظهارات نامناسب در رسانه ها را 

زیان آور می دانیم.« 
 با طالبان می توان با زبان 

ساده توافق کرد
استفاده از  این ادبیات در بین 
مقامات ایران و افغانستان موجب 
شد »آرمان ملی« به بررسی ادبیات  
روسای در مواجهه با جهان بپردازد. 
نعمت احمدی، حقوقدان در این 
ارتباط می گوید: زبان دیپلماسی 
با زبان عادی متفاوت است. اگر 
به منابع تاریخی و ادبی توجه 
کنیم، همواره تأکید شده است 
که فردی باید به عنوان نماینده 
و دیپلمات برگزیده شود که با 
یک  خواسته های  بتواند  زبان 
ملت را پیش ببرد. زبان یک ابزار 
قدرتمند در مذاکره است. حسن 
بار ها  دیپلمات  شیخ  روحانی، 
تأکید می کرد که باید با جهان 
تعامل کرد. منظور وی این بود 
که باید با زبان مناسب با جهان 
سخن گفت. حضرت رسول)ص( 
حتی در صلح حدیبیه با مشرکین 
با زبان آرام توافق کردند. نعمت 
احمدی در واکنش به اظهارات 
طالبان علیه ایران و رئیس جمهور 
گفت: نباید با زبان غیردیپلماتیک 
با کشوری دیگر سخن گفت. البته 
در مذاکرات دیپلماتیک ممکن 
است دیپلمات ها با ادبیات تند با هم 
صحبت کنند اما تا زمانی که ادبیات 
توام با مدارا وجود دارد چرا از ادبیات 
غیر دیپلماتیک استفاده شود. در 
مذاکرات هسته ای شاهد بودیم که 

جواد ظریف در اوج دیپلماسی و 
گفت وگو با زبانی کاملا دیپلماتیک 
جواب تهدیدات غربی ها را داد و 
اعلام کرد که »هیچ گاه یک ایرانی 
را تهدید نکنید!« ظریف صراحتاً 
به غربی ها گفت که نباید خشن با 
ایرانی ها سخن بگویند. احمدی 
تأکید کرد: زبان سیاست همواره 
در طول تاریخ کارآمد بوده است. 
زمانی که با زبانی غیردیپلماتیک 
سخن می گوید، در آن معناست که 
زبان دیپلماتیک را کنار گذاشته اید. 
بین رجز و رجزخوانی و مذاکره 
فاصله زیادی وجود دارد. رجزخوانی 
زمانی کارآمد است که در موقعیت 
جنگی در حالی است که ادبیات 
دیپلماسی متفاوت است. واقعیت 
آن است که رئیس جمهور وضعیت 
کشاورزان و بلایی که بی آبی بر سر 
منطقه آورده است را دید و دلش 
سوخت اما این دل سوختن دلیل 
نمی شود که زبان سیاست و ادبیات 
دیپلماتیک را کنار بگذارند. این 
درحالی است که رئیس جمهور 
سابق ایران شیخ دیپلمات بود؛ و 
با ادبیات دیپلماتیک و سیاسی با 
جهان صحبت کرد و به نتیجه هم 
رسید. لذا معتقدیم روسای جمهور 
باید زبان دیپلمایتک خود را قوی تر 
کنند. با طالبان می توان با زبان 
ساده صحبت کرد و به نتیجه رسید، 
چراکه زبان پیچیده دیپلمایت ها 

را ندارند. 
رئیس جمهور  اطرافیان   
باید خود را سپر بلا کنند تا 

لطمه ای به وی وارد نشود
کامبیز مهدی زاده، فعال سیاسی 
نیز در این ارتباط به »آرمان ملی« 

گفت: آقای روحانی همواره تأکید 
داشتند که غربی ها باید با زبان 
تکریم و احترام با ملت بزرگ ایران 
سخن بگویند. این مورد یک رویه 
است و رؤسای جمهور باید با در 
نظر گرفتن احترام متقابل با جهان 
سخن بگویند. اصل اعتماد سازی 
باید  خصومت ها  از  کاستن  و 
قرار  دولت  رئیس  یک  مدنظر 
گیرد. وی افزود: با کمال تأسف 
به رغم اینکه طالبان حق ایران را از 
حقابه هیرمند نمی پردازد در برابر 
خواسته رئیس جمهور ایران اعلام 
می کند که دیگر تکرار نشود! این 
درحالی است که وضعیت بارندگی 
وآب پشت سد هیرمند خوب است 
با این وجود به رغم بیانیه ای که 
علیه سخنان رئیس جمهور توسط 
طالبان صادر می شود یک فرد به 
صورت تمسخر آمیز پیامی را صادر 
می کند. این درحالی است که 
طالبان در بین کشور های جهان 
فاقد مشروعیت است و هر روز 
برای جامعه زنان خود محدودیت 
ایجاد می کند. نباید از کنار این 
مورد به سادگی گذشت و نباید 
اجازه داد طالبان برای ایران با این 
عظمت و تاریخ؛ خط و نشان بکشد. 
مهدی زاده با تأکید بر اینکه اگر 
قرار است با زبانی خواص با جهان 
سخن گفته شود بهتر است افرادی 
غیر از رئیس جمهور یعنی وزرا و 
معاونین با چنین ادبیاتی پیام هایی 
را ارسال کنند، گفت: اطرافیان یک 
رئیس جمهور باید خود را سپر بلا 
کنند تا لطمه ای به رئیس دولت 
وارد نشود. نباید اجازه داد توهینی 
به رئیس دولت صورت گیرد. اینکه 
یک مسئول طالبان با رئیس جمهور 
ایرانی با این عظمت چنین سخن 
گوید، جای تأسف دارد و قاطعانه 
باید با این مورد برخورد شود. 
این  برابر  در  مسئولین  برخی 
اقدام نامناسب طالبان تنها توئیت 
می زنند. با توئیت زدن که نمی توان 
پاسخ بی احترامی طالبان را داد. این 
قدرت سیاسی و نظامی ایران است 

که بازدارنده است.


